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 تشکل های دانشجویی در جلسه با رئیس جمهور از وزرا سوال کردند

نقد درون گفتمانی در پاستور
هفتـــه گذشـــته برای تشـــکل های دانشـــجویی با میهمانـــی متفاوتی به 
پایـــان رســـید. میزبانی رئیس جمهـــور از فعالان دانشـــجویی در خیابان 
پاســـتور و گپ و گفت چندســـاعته دانشـــجویان با شخص اول اجرایی 

کشـــور که به رســـم همیشگی ماه مبارک رمضان برگزار شد، این فرصت 
را در اختیار دانشـــجویان گذاشـــت تا دیدگاه های خود در موضوعات 
مختلـــف اقتصـــادی، سیاســـی، تحولات منطقه و ... را به گوش رئیســـی 
برســـانند. البته این دیدار تفاوت اساســـی با ســـال های قبل داشت و آن 
حضور وزرای علوم، راه و شهرسازی و بهداشت بود. تفاوتی که نشان 

می دهد امسال برخلاف ادوار قبل خبری از برگزاری دیدارهای مجزای 
یران مختلف با دانشجویان نیست. در این دیدار نمایندگان مجمع  وز
اســـلامی دانشـــجویان دانشـــگاه آزاد، انجمن های علمی دانشـــجویی 
دانشـــگاه ها، اتحادیه انجمن دانشـــجویان مستقل، جنبش عدالتخواه 
دانشـــجویی، هیئات مذهبی دانشجویی، بســـیج دانشجویی، جامعه 

اسلامی دانشجویان، کانون های فرهنگی دانشگاه ها، گروه های جهادی 
دانشجویی، نشریات دانشجویی و مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه 
صنعتی شریف و علوم پزشکی زنجان هم حضور داشتند. در این گزارش 
به ســـراغ دانشـــجویان حاضـــر در این دیدار رفتیم تـــا از اولین دیدار ماه 

رمضانی امسال بگویند.

 رئیس جمهور در نشست 
با نمایندگان تشکل های دانشجویی:

استفاده از ظرفیت 
دانشگاه ها و محافل 

دانشجویی در امور اجرایی 
کشور در دستور کار دولت

رئیس جمهور برگزاری نشست های مختلف از سوی دولتمردان با جامعه 
دانشـــجویی کشـــور را فرصتی موثر و مغتنم جهت بهره گیری از ایده ها، 
ظرفیت ها، توانمندی ها و حتی نقدهای منصفانه دانشجویان دانست 
و افزود: »بالاترین میزان حضور دولتمردان در دانشگاه ها در تاریخ پس 
از پیروزی انقاب اســـامی مربوط به دولت ســـیزدهم است که نشان از 
اهمیت جایگاه دانشگاه و دانشجو در این دولت دارد.« سیدابراهیم 
رئیسی در ادامه دیدارهای رمضانی خود شامگاه جمعه میزبان جمعی 
از نمایندگان تشکل ها، جنبش ها و فعالان دانشجویی بود و در فضای 
صمیمانه پای صحبت ها و بیان دغدغه های آنها نشست و در ادامه 
درباره برخی مســـائل مطرح شـــده توضیحاتی داد. در این دیدار وزرای 
علوم و تحقیقات، امور اقتصادی و دارایی، راه و شهرسازی و بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی نیز حضور داشتند و ناظر به حوزه مسئولیت 
خود به ســـوالات دانشـــجویان پاسخ دادند. رئیس جمهور در این دیدار 
ابتدا ضمن قدردانی از حضور حماسه ساز و بی نظیر مردم به ویژه جوانان 
در راهپیمایی روز جهانی قدس در اقصی نقاط کشور به تشریح مواضع 
قاطعانه و مقتدرانه جمهوری اسامی ایران در دفاع از آرمان فلسطین و 
قدس شریف پرداخت و گفت: »مساله فلسطین آنچنانکه از آغازین 
روزهای پیروزی انقاب اسامی ازجمله مسائل اصلی نظام مقدس ما 
بوده، امروز نیز در دولت منطق قوی راهبرد حمایت  از آرمان ها و حقوق 
مردم مظلوم فلسطین به ویژه مظلومین غزه با قوت پیگیری شده است.«  
وی گفت: »موضع روشن و قاطع جمهوری اسامی ایران برای حل مساله 
فلســـطین راهکار کاما منطقی و دموکراتیک مراجعه به آرای عمومی 
همه فلســـطینیان و هر فلســـطینی یک رای اســـت که در همه محافل 
و نشســـت های بین المللی نیز بر آن تاکید شده است.« رئیس جمهور 
در ادامه برگزاری نشســـت های مختلف از ســـوی دولتمردان با جامعه 
دانشـــجویی کشـــور را فرصتی موثر و مغتنم جهت بهره گیری از ایده ها، 
ظرفیت ها، توانمندی ها و حتی نقدهای منصفانه دانشجویان دانست 
و افزود: »بالاترین میزان حضور دولتمردان در دانشگاه ها در تاریخ پس 
از پیروزی انقاب اســـامی مربوط به دولت ســـیزدهم است که نشان از 
اهمیت جایگاه دانشگاه و دانشجو در این دولت دارد.«  رئیسی ضمن 
اســـتقبال از اعام آمادگی گروه های مختلف دانشـــجویی برای کمک 
به دولت، افزود: »استفاده از ظرفیت دانشگاه ها و محافل دانشجویی 
به عنوان ســـرمایه های ارزشـــمند کشـــور در دســـتور کار دولت اســـت و 
همان طور که اقدامات دولت در همه بخش ها مستند به اسناد علمی 
و پژوهشـــی اســـت، دولت نهاد دانشـــگاه را اتاق فکر و پشتوانه علمی و 
پژوهشـــی خود می داند.« وی در ادامه با تاکید بر تاش و اهتمام ویژه 
دولـــت به حفـــظ و ارتقای روزافزون جایـــگاه مردمی خود، تصریح کرد: 
»آنچنان که رهبری معظم انقاب اســـامی بر مردمی بودن این دولت 
تاکید داشته اند و این فضیلت برای دولت در باور مردم نیز شکل گرفته 
اســـت. دولت به دنبال تقویت نقش و مشـــارکت مردم در امور اجرایی 
کشور در سازمان ها و وزارتخانه های دولتی است.«  »تاکید بر نگاه ویژه 
دولت به تولید علم«، »تشریح اقدامات کم سابقه دولت در افزایش تولید 
انرژی«، »مدیریت مصرف و جبران ناترازی ها در این زمینه«، »برنامه ریزی 
برای متناسب سازی حقوق کارگران، کارمندان و بازنشستگان«، »تاش 
برای استمرار روند کاهشی تورم و افزایش تولید«، »کاهش شدید واردات 
بی رویـــه و غیرضـــروری در دولت مردمی«، »افزایش چشـــمگیر جذب 
نخبگان در دولت از نگاه آمارها« و »شفاف سازی وضعیت شرکت های 
دولت و ابربدهکاران بانکی« از دیگر نکاتی بود که رئیس جمهور ناظر بر 
صحبت های برخی نمایندگان تشکل ها و جنبش های دانشجویی به 
آنها اشاره کرد. وی در ادامه با تاکید بر اینکه دولت مردمی هیچ گاه رشد 
و پیشرفت کشور را به بهانه تحریم ها، تهدید ها و فشارها متوقف نکرده 
اســـت، تصریح کرد: »امروز با توجه به تاش دشـــمن برای ناامیدسازی 
ک و معیار وطن دوســـتی و انقابی بودن،  مردم به ویژه نســـل جوان ما
امیدآفرینی در مقابل یأس آفرینی است و ما یقین داریم با اتکا به مردم و 
جوانان باانگیزه، بااراده و حاضر در صحنه خواهیم توانست بر بسیاری 
از مشکات غلبه کنیم.«  در ادامه وزیر امور اقتصادی و دارایی در پاسخ 
به سوالات برخی دانشجویان درباره مسائل اقتصادی کشور به اقدامات 
دولت در زمینه مردمی سازی اقتصاد، شکستن رکورد 16 ساله جذب 
سرمایه گذاری خارجی به رغم تحریم ها، شکستن رکورد 30 ساله و رسیدن 
به پایین ترین نرخ بیکاری، شفاف سازی وضعیت ابربدهکاران بانکی 
و خـــارج کـــردن صورت های مالی شـــرکت های دولتی از تاریکخانه در 
راستای شعار مبارزه با فساد دولت، حذف امضاهای طایی با راه اندازی 
سامانه ملی مجوزهای کسب وکار و همچنین شکستن رکورد صادرات 
غیرنفتی در کشور اشاره کرد.  وزیر راه و شهرسازی در ادامه طی سخنانی 
در این جلسه به اقدامات این وزارتخانه در حل مشکل مسکن و جبران 
عقب ماندگی ها در این حوزه اشاره کرد و گفت: »در پروژه مسکن مهر که 
یکی از کان پروژه های خوب کشور در حوزه مسکن بوده است 8 هزار 
هکتار زمین به این پروژه اختصاص یافته بود این در حالی اســـت که 
امروز در قالب نهضت ملی مسکن 55 هزار هکتار در حوزه شهری و 40 
هزار هکتار در حوزه روستایی، زمین، وارد فرآیند ساخت مسکن شده که 
درطول تاریخ پس از انقاب اقدامی کم سابقه است.« وی همچنین به 
دومیلیون و 495 هزار مسکن درحال ساخت، رشد تولید مسکن از منفی 
15 و منفی 13 در سال های 98 و 99 به مثبت 4.8 در 9 ماهه اول سال 
1402، 488 هزار مسکن روستایی درحال ساخت، واگذاری یک میلیون 
قطعه زمین روستایی به متقاضیان، راه اندازی سامانه خودنویس برای 
ک  ، ساماندهی مشاوران اما حذف واسطه در قرارداد موجر و مستاجر
و عرضـــه 182 هـــزار خانه خالی به بازار مســـکن با جمع آوری اطاعات 

به عنوان بخش دیگری از اقدامات دولت در حوزه مسکن اشاره کرد. 

نماینده دفتر تحکیم وحدت:
اضافه شدن سرفصل های ایدئولوژیک، محتوای دروس را بومی نمی کند 

زهـــرا عظیمـــی، نماینـــده دفتر 
مـــورد  در  وحـــدت  تحکیـــم 
بـــا  ن  یا نشـــجو ا د نشســـت 
رئیس جمهـــور گفـــت: »مـــا در 
ابتـــدای صحبت هـــا بحـــث 
ی  ســـت ها سیا و  فلســـطین 
دولـــت را مطـــرح کردیـــم کـــه در 
ی  ارتبـــاط بـــا بحث غـــزه و همین طور در نظم نویـــن جهانی، جمهور
اسامی کنشگر فعالی در عرصه جهانی بود. همچنین از سفرهای 
اســـتانی رئیس جمهـــور یـــاد کردیـــم که بســـیار حرکت مثبتـــی بوده و 
هســـت.« دبیر سیاســـی دفتر تحکیم درخصـــوص انتقادات مطرح 
شـــده از ســـوی این مجموعه دانشجویی اظهار کرد: »اولین نقد این 
بـــود کـــه دولت بعضا فضـــای افکار عمومی را رها کـــرده که نمونه آن 
اختافاتـــی  اســـت که بین قوا وجود دارد یا بـــرای مثال اختافاتی که 
بین قوه قضائیه و دولت پیش آمد. بعد از آن درباره مســـکن نکاتی 
گر قرار است این وعده عملی شود، لازم است که عزم  را گفتیم که ا
جدی تری را داشـــته باشـــیم.« او با اشاره به اینکه در ادامه به 3 نکته 
اساسی در سیاستگذاری اشاره کرده است، افزود: »سه نکته اساسی 
شامل آموزش عالی و آموزش وپرورش، بحث حوزه اقتصادی و حوزه 
سیاســـت های کان دولـــت می شـــود. در حـــوزه آمـــوزش عالـــی و 
آموزش وپرورش درباره وضعیت فرهنگی دانشگاه ها به نکاتی اشاره 
یکرد درســـتی ندارند و فضای تعامل  کردیم که معاونان فرهنگی، رو
فعالان دانشجویی با مسئولان بسیار سخت است و همچنین بحث 
حجاب در دانشـــگاه ها را مطرح کردیم. گفتیم که صرف نگاه کمی 
به علم و رشـــد علمی، لازمه رســـیدن به یک دانشـــگاه تراز نیســـت و 
بایـــد بـــه نیازها و اولویت های کشـــور توجه شـــود. صرفا اضافه کردن 
یک، محتوای دروس را اسامی و  یک سری از سرفصل های ایدئولوژ
بومی نمی کند، بلکه لازم است خود معلمان و اساتید به حداقلیات 

اسامی معتقد باشند.« 
عظیمی در مورد نکات مطرح شده در بحث اقتصادی عنوان کرد: 
»همچنین به بحث آزادسازی اقتصادی و تسلط بازار بر دولت اشاره 
گر این دو اتفاق بیفتد، متاسفانه متولی اصلی بازار  و مطرح کردیم ا
ی  طبقه ســـرمایه دار خواهد شـــد و موجب می شود که دولت به ابزار
ی به  ی تبدیل شـــود. درواقع ســـعی کردیم که انذار برای ســـرمایه دار
دولـــت بدهیـــم که به این موضوع نیز توجـــه کند. همچنین در حوزه 

سیاســـت های کان مطرح کردیم در چندماه گذشته که انتخابات 
یکرد افزایش مشـــارکت را بســـیار  مجلـــس را داشـــتیم، لازم بـــود که رو
جدی تر در دولت ببینیم. برخی از افرادی که در دولت بودند، بعضا 
این نکته را رعایت نکردند و وارد احزاب شدند. در انتها نیز مطرح 
کردیـــم که حماســـه و بحـــث طوفان الاقصی که به وجود آمد به برکت 
ی اســـامی و اعتقـــادات فعلی کارگزاران نظـــام، به گفتمان  جمهـــور

انقاب اسامی بود.« 
نماینـــده دفتـــر تحکیـــم وحـــدت درباره پاســـخ هایی که از ســـمت 
رئیس جمهـــور و هیـــات همراه داده شـــد، اظهار کـــرد: »بعد از اینکه 
فعـــالان دانشـــجویی نکات خودشـــان را مطرح کردنـــد، ابتدا وزرای 
ی و ســـپس رئیس جمهـــور موضوعاتـــی را  اقتصـــاد و راه و شهرســـاز
مطـــرح کردنـــد. وزیر اقتصاد در ارتباط با مســـائل اقتصادی و بحث 
ی های بانکی به نکاتی اشـــاره کرد. همچنین وزیر راه و  تورم و ناتراز
کثر فعالان گفتند،  ی نیز در ارتباط با مسکن به نکته ای که ا شهرساز
اشاره کرد که دولت زمین های ساخت این مسکن ها را تامین کرده و 
در حال تاش برای ساخت این مسکن ها است. برخی از حاضران 
در جلسه به این نکته اشاره کرده بودند که جمهوری اسامی از اصول 
خـــود کنـــاره گرفته و به آنها عمل نمی کند، به خصوص در قضیه غزه 
و فلســـطین تمام عزم نظام را نمی بینیم. رئیس جمهور در پاســـخ به 
ایـــن نکتـــه مطـــرح کرد که با رخ دادن طوفـــان الاقصی برای تمام دنیا 
ی اسامی است  واضح شد که این عملیات به خاطر وجود جمهور
و جمهوری اسامی رهبر مبارزه با اسرائیل در منطقه است.« عظیمی 
در ادامه افزود: »رئیس جمهور نیز به این موضوع اشاره کرد که وزارت 
خارجه و ســـایر نهادهای دســـتگاه دیپلماســـی و مســـائل مربوط به 
امور بین الملل، عزم جدی برای مبارزه با اســـرائیل را دارند و ما برای 

جنگیدن با اسرائیل از اصول خودمان کوتاه نیامدیم.« 
او در پایان با اشـــاره به اینکه در دولت ســـیزدهم شاهد حضور بیش 
از پیـــش مســـئولان در بین دانشـــجویان بودند، گفـــت: »این موضوع 
که دانشـــگاه ها ایـــن آرمان گرایی را  نکتـــه بســـیار مهمی اســـت؛ چرا
دارند و مطالباتی را از مســـئولان می توانند داشـــته باشـــند که منجر 
به حرکت شـــود و همچنین پیشـــنهادها و انتقاداتی را می توانند در 
فضـــای صمیمانـــه مطرح کنند. به صورت کلـــی دیدار صمیمانه با 
رئیس جمهور اتفاق بسیار مثبتی است که منجر به فضای پرحرارت 
بین دانشـــجویان و جنبش دانشـــجویی و رســـیدگی به مطالبات از 

سمت مسئولان می شود.« 

نماینده اتحادیه انجمن های اسلامی دانشجویان مستقل:
کلیت نقش دولت در بحث خصوصی سازی و مردمی سازی چیست؟

امیرحسین برغمدی، نماینده 
اتحادیه انجمن های اســـامی 
بـــاره  یان مســـتقل در دانشـــجو
موضوعاتـــی کـــه در دیـــدار بـــا 
رئیس جمهور به آن اشاره کرده، 
بیـــان کرد: »مطلـــب اولی که بر 
کیـــد کردیـــم، ایـــن بود که  آن تا
جناب رئیسی در ابتدای دولت وعده ای دادند که هر یک ماه یکبار 
در تلویزیون به گفت وگو بنشیدند و درباره کارهایی که صورت گرفته 
یا نگرفته اســـت، صحبت کنند اما در کنار ســـفرهای اســـتانی، این 
موضـــوع عملی نشـــد و تقریبا تعطیل شـــد. از دو جهـــت درباره این 
موضوع در جلسه تذکراتی را دادیم. اول اینکه توضیح دادن به مردم 
واضح، مبرهن و بایدی است. رسانه دولت در گفتن دستاوردهای 
)صداوسیما(، بستر مهم و بسیار خوبی  خود الکن است که این بستر
اســـت. دوم اینکه باید درباره مواردی که به فاز اجرایی نمی رســـند، 
توضیحی به مردم داده شود. بحث دیگری که من به آن اشاره کردم، 
ی ها، چه زمانی تمام  نرخ ارز بود که دعوای بین تثبیتی ها و آزادساز
می شـــود؟ برنامه دولت برای بازار غیررســـمی که برای نرخ ارز شـــکل 
گرفته، چیست؟ در ادامه نیز بحث قاچاق را مطرح کردم که با توجه 
به اینکه میلیاردها قاچاق از طریق بازار نرخ ارز شکل می گیرد، دولت 
برای سامانه جامعه تجارت که هنوز کامل نشده، چه برنامه ای دارد؟« 
برغمدی افزود: »اصا چه زمانی قرار است که سامانه جامعه تجارت 
ی برسد و اجرایی شود؟ بحث سوم نیز  از سمت دولت به بهره بردار
ی بود که یکی از مهم ترین وعده های جناب رئیسی  در لایه نظام ادار
در ابتدای دولت این صحبت بود که می خواهند در پرداخت حقوق 
کارکنان عدالت را برقرار کنند؛ چرا همچنان این لایحه نیامده است 
و بیش از دو سال می شود که منتظر لایحه این بخش هستیم؟ لایحه 
جامع انتخابات نیز بحث دیگری بود که به آن پرداختیم و در جلسه 
اعام آمادگی کردیم با توجه به اینکه از ســـمت وزارت کشـــور ما عزم 
جدی ندیدیم و پیش نویسی که ارائه شده مطابق سیاست های کلی 
نیست؛ در این کار کمک کنیم. همچنین دو سال پیش این مطالبه 
از دولت صورت گرفت و از ســـمت رهبری نیز به آن اشـــاره شـــد که 
هشـــت سال از آن می گذرد!« نماینده اتحادیه انجمن های اسامی 
کید بر اینکه، برای کمـــک به تدوین این  دانشـــجویان مســـتقل بـــه تا
لایحه، اعام آمادگی دارند، توضیح داد: »از دل این لایحه به بحث 
تک کرسی مطابق سیاست های کلی خواهیم رسید. بحث قرارداد با 
کشورهای دیگر مانند چین و روسیه که قرار بود به 40 میلیارد برسد 
را در این جلســـه داشـــتیم و به این موضوع اشـــاره شـــد که چرا تاثیر 

این قراردادها در ســـفره مردم دیده نمی شـــود؟ این موضوعی اســـت 
کید داشـــتند و گفتند  کـــه حضـــرت آقـــا در دیدار با کارگزاران بر آن تا
فعالیتی که صورت می گیرد باید تاثیری در معیشـــت مردم داشـــته 
باشـــد. بحث بعدی درباره لایحه سیاســـت تامین اجتماعی است 

که در جلسه از دولت جناب رئیسی مطالبه شد.« 
او درخصوص مطالبات خود از دولت سیزدهم، ادامه داد و گفت: 
»وزیر سابق کار وعده داده بود که بعد از اباغ سیاست های کلی تا 
شـــش ماه لایحه تامین اجتماعی را اباغ می کند اما هنوز بعد از دو 
سال موعد آن نرسیده است. درصورتی که دو مطالبه روی زمین مانده 
بحث سیاست های تامین اجتماعی و پیوست عدالت است. بحث 
، قانون جوانی بود که تاثیر آنچنانی ندیدیم، برای مثال در بحث  دیگر
تســـهیل ازدواج جوانان که از وعده های جدی ابتدای دولت بود یا 
بحث مسکن که به درستی پیگیری نشده است. از مباحث دیگری 
که به آن اشاره کردیم مبحث فرهنگی است که از دولت مطالبه شد 
ی  تا آقای رئیسی به عنوان دبیر شورای عالی انقاب فرهنگی بازساز
در حوزه ساختارهای فرهنگی داشته باشند. با توجه به موج چهارم 
پیمایـــش ارزش ها و نگرش های ایرانیان که به صورت محرمانه بوده 
یـــم و حال جامعه ما چندان  وضعیـــت فرهنگـــی چندان خوبی ندار
ی ساختارهای انقاب فرهنگی دقیقا در  خوب نیست. این بازساز

چه وضعیتی است و چه اقداماتی برای آن شکل گرفته است؟«
برغمدی با اشـــاره به شـــعار ســـال عنوان کرد: »مطلب پایانی ناظر بر 
ی دولت چندان  مشارکت مردم در تولید بود که دستیار مردمی ساز
فعال نبوده و بیشـــتر دســـتیار ارتباطی بوده اســـت، ولی کلیت نقش 
ی چیســـت؟ قرار  ی و مردمی ســـاز دولـــت در بحث خصوصی ســـاز
نیســـت که دولت به صورت کامل منفعل باشـــد.« نماینده اتحادیه 
انجمن های اســـامی دانشـــجویان مســـتقل درمورد پاســـخ هایی که 
به ســـوالات و شـــبهات اتحادیه داده شـــد، افزود: »با توجه به اینکه 
وزیر نیز در جلســـه حضور داشـــتند، درباره قراردادها گفته شـــد که 
عملیاتی شده و با توجه به تحریمی که وجود دارد، پول این قراردادها 
می تواند به چندصورت به کشور بازگردد که گفته شد این کار صورت 
گرفته اما اطاع رسانی درباره آن انجام نشده است. در لایحه جامع 
انتخابات، اســـتقبال بســـیار خوبی از پیشنهاد ما شد و گفته شد از 
طریق ســـخنگوی دولت و شـــورای اطاع رســـانی با دولت در ارتباط 
یـــم. همچنین در بحث  باشـــیم و طـــرح جامـــع انتخابات را جلو ببر
ی توضیح دادند که پیش از مشخص شدن شعار سال،  مردمی ساز
شـــورای 844 داشـــتند که کارگروه ها و وظایفی را مشخص کردند که 
ی  از آن زمان، این کارگروه ها شـــکل گرفت تا در راســـتای مردمی ساز

کارها شکل بگیرد و شروع شود.« 

عضو شورای مرکزی اتحادیه مجمع اسلامی دانشجویان دانشگاه آزاد: 
به معیشت مردم رسیدگی شود

، عضـــو  علـــی نیک نگاه کلهـــر
شـــورای مرکزی اتحادیه مجمع 
اسامی دانشـــجویان دانشگاه 
 ، آزاد بـــا بیـــان اینکه ایـــن دیدار
جلســـه خوبـــی بود و توانســـتیم 
دیدگاه هایمـــان را بـــا شـــخص 
رئیس جمهور در میان بگذاریم، 
گفت: »در این جلسه شورای مرکزی و دبیران اتحادیه ها حضور داشتند. 
ما نیز مطالبات مان را در این جلسه مطرح کردیم و رئیس جمهور هم 
از آن اســـتقبال کـــرد. در حقیقـــت هر نماینده ای که حضور داشـــت، 
توانست دیدگاه اتحادیه خودش را مطرح کرده و رئیس جمهور هم به 
مطالبات نمایندگان اتحادیه ها پاسخ دادند.« او ادامه داد: »در مجموع 
حال و هوای خوبی بود و توانستیم دیدار مستقیم بارئیس جمهور داشته 
و نظـــرات و دیدگاه هـــای اتحادیه مـــان را به او بگوییم. در این جلســـه 
دانشجویان چهار دقیقه فرصت داشتند که دیدگاه هایشان را مطرح 
 ... کنند. نکته دیگر اینکه در این دیدار وزرای علوم، اقتصاد، مسکن و
هم حضور داشتند و هر کدام در پایان پاسخگوی سوالات دانشجویان 
بودند. البته بعد از نماز هم دانشجویان مطالبات شان را با وزرا در میان 
گذاشتند و پاسخ هایی هم دریافت کردند. امیدوارم این قبیل جلسات 
ادامه دار باشد و دانشجویان که موذن جامعه هستند بتوانند مطالبات 
و دیدگاه هایشان را با مسئولان کشوری بیان کنند.« عضو شورای مرکزی 
اتحادیه مجمع اســـامی دانشـــجویان دانشگاه آزاد به مطالبات این 
اتحادیه اشـــاره کرد و گفت: »اولین مســـاله ای که در این دیدار مطرح 
کردیم، موضوع فرهنگ بود که دو موضوع را در ارتباط با آن طرح کردیم. 
اولین موضوع لایحه عفاف و حجاب بود که با وجود تصویب آن، اما 
می بینیـــم مســـئولان بـــه این لایحه رســـیدگی نمی کننـــد و لایحه بین 

نهادهای مختلف پاسکاری می شود. در این رابطه به رئیس جمهور 
اعام کردیم بعد از گذشـــت یک ســـال از تصویب این لایحه نه تنها 
تغییـــری در ایـــن زمینه صورت نگرفتـــه، بلکه روزبه روز وضعیت بدتر 
هم می شود.« او ادامه داد: »موضوع بعدی عدم وجود قانون صحیح 
نظارتی روی فعالیت سلبریتی ها در فضای مجازی بود. در این باره 
هـــم بـــه رئیس جمهور در ارتباط با مشـــکات فضای مجازی و عدم 
نظارت روی صفحات مجازی و ایجاد کاهبرداری از مردم یا تشویش 
اذهان عمومی گفته و عنوان کردیم باید این نظارت ها بیشتر شده و 
شـــاهد ناراحتـــی و ناامیدی مردم نباشـــیم.« نیک نـــگاه با بیان اینکه 
موضوع حاشیه نشـــینی و مشـــکات ناشی از آن هم از دیگر مسائلی 
بود که در این دیدار مطرح کردیم، گفت: »رئیس جمهور هم در پاسخ 
به آن اعام کرد که درباره این موضوع اقداماتی در دســـت انجام بوده 
و رســـیدگی های لازم صـــورت می گیـــرد. همچنیـــن بحـــث حفـــظ 
سرمایه های اجتماعی و ارتقای آن هم از دیگر مواردی بود که در دیدار 
بـــا رئیس جمهـــور مطرح کرده و گفتیم تمام ســـران قـــوا باید در حفظ و 
افزایش این ســـرمایه تاش کنند تا شـــاهد پیشـــرفت انقاب و حضور 
مردم به عنوان موتور محرک جامعه در فعالیت های اجتماعی باشیم.« 
عضو شورای مرکزی اتحادیه مجمع اسامی دانشجویان دانشگاه آزاد 
خاطرنشـــان کرد: »در ارتباط با مســـاله معیشـــت که یکی از مهم ترین 
مولفه های حفظ رشد سرمایه اجتماعی است نکاتی را مطرح کردیم. 
در واقع اعام کردیم نزدیک به سه سال از عمر این دولت سپری شده 
ولـــی ما شـــاهد ثبات قیمت نیســـتیم و ادامه این رونـــد باعث ریزش 
ســـرمایه های اجتماعی مردمی دولت حتی از سوی نیروهای انقابی 
می شود. عنوان کردیم که باید نظارت ویژه در این زمینه صورت بگیرد 
و در یک سال باقی مانده از عمر دولت سیزدهم به این مورد رسیدگی 

شود.« 

عضو دانشجویی شورای پشتیبانی و نظارت بر انجمن ها و اتحادیه های علمی دانشجویی وزارت علوم: 
رئیس جمهور قول تعامل بیشتر دستگاه های دولتی با بدنه دانشجویی را داد

روشـــنک مرادی غریبونـــد، عضـــو 
دانشـــجویی شـــورای پشـــتیبانی و 
نظارت بر انجمن ها و اتحادیه های 
علمی دانشـــجویی وزارت علوم با 
بیان اینکه در این دیدار حدود 15 
نفـــر از دبیران مجامع و اتحادیه ها 
حضور داشـــتند، گفت: »بنده در 
این دیدار به عنوان یکی از نمایندگان انجمن ها و اتحادیه های علمی 
صحبت کردم. در این دیدار هم مشابه با دیدارهای گذشته، نمایندگان 
اتحادیه های مختلف دانشـــجویی حضور داشـــته و به همین واســـطه 
موضوعات متفاوتی از سوی دانشجویان مطرح شده بود. به طور مثال 
... مطرح شد.« او ادامه داد:  مسائلی در حوزه های اقتصادی، مسکن و
»آنچـــه ایـــن دیدار را با دیدارهای ســـال های قبل متفـــاوت کرد، حضور 
وزرای مرتبط و پاســـخگویی آنها در انتهای جلســـه بود و همین موضوع 
باعث شده بود تا دانشجویان بتوانند به صورت صریح تر مسائل را مطرح 

کنند و پاسخ ها را بشنوند.« 
عضو دانشجویی شورای پشتیبانی و نظارت بر انجمن ها و اتحادیه های 
علمـــی دانشـــجویی وزارت علـــوم بـــه صحبت هایـــی که از ســـوی این 
انجمن ها و اتحادیه های علمی مطرح شد، اشاره و تصریح کرد: »یکی از 
دغدغه هایی که در این دیدار مطرح کردیم، بحث لزوم میدان دادن به 
نخبگان و افراد متخصص بود؛ افرادی که به راستی توان و عشق خدمت 

به کشـــور خودشـــان را دارند. در این باره به رئیس جمهور گفتیم که باید 
در فضای سیاسی کشور برای نخبگان  جایگاهی اندیشیده شود تا این 
افراد بتوانند در تصمیم سازی ها و تصمیم گیری های سیاسی کشور نقش 
داشته باشند؛ در غیر این صورت این گروه از جوانان خودشان را مطرود 
احساس کرده و ترک وطن می گویند و یا آن طور که باید از استعدادهایشان 
استفاده نمی شود تا بتوانند با استفاده از تجربه و تخصصی که دارند در 
رفع مشکات فعلی و آینده کشور تاثیرگذار باشند و در این دیدار گفتیم 

که باید دولت بر این مساله تمرکز ویژه ای داشته باشد.« 
مرادی غریبوند ادامه داد: »موضوع بعدی که درباره آن صحبت کردیم، 
شـــکافی اســـت که بین دولت و دانشـــجویان ایجاد شده است. عنوان 
ی دیدارهای مناسبتی برطرف نمی شود و  کردیم که این شکاف با برگزار
لازم است تا دانشجویان بتوانند تاثیر حرف شان را در تصمیم گیری های 
دولـــت ببینـــد. این را هم مطرح کردیم کـــه یکی از حلقه های وصلی که 
می تواند به نزدیک شـــدن دولت و دانشـــجو کمک کند طبیعتا همین 
تشـــکل های دانشـــجویی خواهد بود.« او اظهار داشـــت: »لزوم توجه به 
دیپلماســـی علمی هم موضوع دیگری بود که مطرح کردیم. هر چند در 
حـــال حاضـــر از ســـوی وزارت علـــوم قدم های مثبتی در ایـــن  زمینه در 
حال برداشـــته شـــدن اســـت، اما این را هم اعام کردیم که انجمن ها و 
اتحادیه های علمی دانشـــجویی نیز می توانند به تقویت و تحکیم این 
امر کمک کنند؛ البته این بدان شرط است که از آنها حمایت صورت 
بگیـــرد تـــا بتواننـــد در حوزه هـــای بین المللـــی و بهبود و ایجـــاد روابط با 

دانشگاه های مطرح دنیا فعالیت داشته باشند.« 
عضو دانشجویی شورای پشتیبانی و نظارت بر انجمن ها و اتحادیه های 
علمی دانشـــجویی وزارت علوم ادامه داد: »یکی از ســـوالاتی که در این 
دیدار از رئیس جمهور پرسیدیم، این بود که در این سال ها چه اقدامات 
جدی ای برای ورود و تثبیت حضور نخبگان و بازگشـــت آنها به کشـــور 
اندیشـــیده شـــده است. البته در پایان این جلســـه، صحبتی که درباره 
بحث نخبگان مطرح شـــد، این بود که لازم اســـت آمار و ارقام مرتبط با 
این حوزه را با یکدیگر مقایســـه کنیم. هر چند که عنوان شـــد شاید هنوز 
آنطور که باید و شاید در بحث حمایت از نخبگان و فضا دادن به آنها 
ی رخ نداده باشـــد، اما نســـبت به گذشـــته اقدامات  اتفاقات تاثیرگذار
خوبـــی در این بـــاره انجام شـــده و ان شـــاءالله در آینـــده این تصمیمات 
جدی تر شده و از حضور افراد شایسته ای که می توانند به کشور خودشان 
خدمـــت کنند، حمایت های بیشـــتری صورت گرفتـــه و از ظرفیت آنها 
بهتر اســـتفاده شـــود.« مرادی غریبوند خاطر نشـــان کرد: »پاســـخی که 
رئیس جمهور در مقایسه با صحبت های ما مطرح کرد، این بود که اتاق 
فکر دولت دانشگاه ها بوده و دولت و دانشگاه از یکدیگر جدا نیستند. 
در حقیقت رئیس جمهور کاما از پیشـــنهادات ارائه شـــده، اســـتقبال 
و عنوان کرد حتما این پیشـــنهادات را بررســـی و تا به نتیجه رســـیدن، 
پیگیـــری خواهـــد کرد. نکته دیگر این بود که رئیس جمهور اعام کرد به 
دستگاه های مختلف توصیه می شود تا تقویت شان را با ما بیشتر کرده 

و از ظرفیت دانشجویی برای حل مسائل کشور بیشتر استفاده شود. 

مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه علوم پزشکی زنجان: 
دولت جمع بندی اقتصادی مشخصی ندارد

امیرحسین محمدی، مسئول بسیج 
دانشجویی دانشگاه علوم پزشکی 
زنجان با بیان اینکه ســـنت خوبی 
بعد از انقاب اسامی شکل گرفته 
که بر اساس آن مسئولان رده بالای 
نظام با دانشجویان دیدار می کنند، 
گفت: »ایـــن دیدارها از دو جهت 
اهمیـــت دارد؛ اولـــی اینکه دانشـــجویان یک هویتی گرفتـــه  و می توانند 
مسائل شان را مطرح کنند و مولفه دوم آنکه بدنه تشکلی را با این مسائل 
ی که در تشـــکل ها قبـــل از دیدار رئیس جمهور و  درگیـــر می کند، به طور
مقام معظم رهبری، یک جنبشـــی ایجاد می شـــود تا بتوانند بهترین فرد، 
بهترین متن و بهترین ارائه را در این دیدارها داشـــته باشـــند و طبیعتا 
این کار پویایی را برای تشکل ها به همراه خواهد داشت.« او ادامه داد: 
»نکتـــه دیگر اینکه همه مســـئولان یک دایره از مدیران دورو اطرافشـــان 
هســـتند کـــه تغییر چندانی هم در میان آنها صـــورت نمی گیرد، در این 
گر دیدارهای دانشـــجویی هم نباشـــد، مســـئولان رده  وضعیت طبعیتا ا
بـــالا متوجـــه تفاوت های موجود در جامعه نمی شـــوند. یعنی این اتفاق 
باعـــث می شـــود تـــا مســـئولان هـــم در جریان تـــراز نگاه هـــای جامعه در 

موضوعات مختلف قرار بگیرند.« 
مسئول بسیج دانشجویی دانشگاه علوم پزشکی زنجان  با بیان اینکه 
حـــال و هوای جلســـه هـــم یک فضای صمیمی داشـــت، گفت: »نکته 
مهمی که در یک سال گذشته برایمان محسوس بود، این بود که دولت 
ی که  به حضور در جمع های دانشجویی اهتمام داشته است، به طور
در روز تاســـیس بســـیج دانشـــجویی در اجتماع بزرگی که شکل گرفت 
یـــادی از وزرا حاضر شـــدند، انتقال این مســـاله اولین نکته ای  تعـــداد ز

بود که جلسه مطرح کردیم. مساله دیگری که در ارتباط با مسائل دولت 
باید مطرح می کردیم، بحث تبلور ایده سیاســـی اســـت، این موضوعی 
بود که کمتر به آن پرداخته شـــده اســـت. در این جلســـه اعام کردیم در 
ی محور قرار می گیرد و مثـــال هم زدیم که دولت  هـــر دولتـــی یک شـــعار
ی مانند سهام  ی کار آمد، ساختار نهم و دهم وقتی با شعار عدالت رو
عدالـــت و مســـکن مهـــر و هدفمندی یارانه ها را اجـــرا کرد، اما  یک ایراد 
دولت سیزدهم این است که شعار اصلی دولت که مردمی بودن است 

ی در جامعه پیدا نکرده است.«  تبلور
محمدی بیان داشت: »پیشنهاد هم دادیم برای اینکه شعار مردمی بودن 
ی اصل 43 و 44 قانون اساسی و  در عرصه اقتصاد عملی شود باید رو
بحث مهم تعاونی ها تمرکز شود. یعنی باید سهم 25 درصدی از اقتصاد 
گذار شـــود که در طول ســـال های گذشـــته محقق  کشـــور به تعاونی ها وا
نشـــده اســـت. همچنین اعا کردیم اقتصاد ما عمدتا دولتی خصولتی 
ی شـــده هم چندان به دســـت عموم مردم  بوده و آنچه خصوصی ســـاز
نرسیده است. در همین راستا گفتیم باید با تکیه بر مبحث تعاونی ها 
بتوانیم این حوزه را اصاح کنیم.« او بیان داشت: »موضوع دیگری که 
در این جلسه بیان کردیم هم فلسطین بود و اعام کردیم عرصه نبرد ما 
کمیت باید در 3  در منطقه تنها نبرد نظامی نیســـت، بلکه دولت و حا
عرصه مرتبط با فلسطین به شکل جدی وارد شوند. اول عرصه میدان 
و نبرد نظامی، دومی عرصه دیپلماسی و سوم هم عرصه افکار عمومی 
اســـت. جمع بندی مان این اســـت که ما معمولا در میدان دست برتر را 
یم، در عرصه دیپلماسی در جنگ هستیم؛ یعنی نه ما و نه آنها دست  دار
برتـــر را ندارنـــد، ولـــی در عرصه افکار عمومی ما چندان موفق نیســـتیم و 
نمی توانیم ظهور و بروز اجتماعی در افکار عمومی بین المللی داشـــته 
باشیم؛ به همین دلیل به رئیس جمهور گفتیم دولت در این عرصه باید 

به شکل جدی تری وارد شود.« 
مســـئول بسیج دانشـــجویی دانشگاه علوم پزشکی زنجان افزود: »نکته 
چهارمی هم که بیان کردیم جمع بندی اقتصادی دولت اســـت. اعام 
کردیم به نظر می رســـد دولت در عرصه های مختلف کمی جمع بندی 
ی مساله ای  اقتصادی اش مشخص نبوده و به همین دلیل نمی تواند   رو
ی در دولت فعلی اســـت.  تمرکز کند و نمونه آن هم بحث مسکن ســـاز
پنجمین نکته ای هم که البته در جلسه مطرح نشد و به صورت مکتوب 
به رئیس جمهور ارائه دادیم این بود که می توان به دولت سیزدهم، عنوان 
دولت کارشناسان را اطاق کرد. یعنی برخاف دولت هایی که در بعد 
از انقاب داشـــتیم، سیاســـیون در دولت فعلی جهت دهی نمی کنند و 
اساسا ضمام کار در اختیار کارشناسان است. هر چند فی النفسه این 
اتفاق بد نیست، ولی چند نکته هم در کنش اجرایی دولت دارد. اول 
اینکه کارشناسان حاضر به تحول نبوده و به همین دلیل همه مقولات 
... را کمتر  ی، ســـاختار اجرایی دولت و از قبیل تحول در نظام بانکدار
شـــاهد هســـتیم. نکته دیگر اینکه کارشناســـان حاضر به هزینه دادن 
نیســـتند و بـــه همین دلیـــل می بینیم وقتی دولـــت تصمیمی می گیرد، 
ینـــه آن کمی بالا برود، از تصمیم خود کوتاه می آید که نمونه های  گـــر هز ا
، افزایش حقوق های دوران  آن -بحـــث افزایش جریمه های مصرف گاز

...- را هم دیدیم.«  عبدالملکی و
کنشـــی که رئیس جمهور به مسائل  محمدی خاطر نشـــان کرد: »اولین وا
مطرح شـــده از ســـوی ما داشت، بحث عدم جمع بندی دولت در حوزه 
پاش اقدام به ارائه آمارهای مربوط  اقتصاد بود و در این راستا آقای بذر
ی  به ســـاخت و ســـاز مسکن در دولت سیزدهم کرد، همچنین خاندوز
هـــم نکاتـــی را در ارتباط بـــا فعالیت های صورت گرفته در اقتصاد اعام 

کرد که البته هر دو معاون به دستور رئیس جمهور این کار را کردند.« 

نماینده نشریات دانشجویی:
تبدیل ابزار فیلترینگ به یک سیاست اشتباه فاحشی است

یه  فاطمه باقری، مدیرمســـئول نشر
طلوع انجمن اسامی دانشجویان 
مستقل دانشگاه صنعتی شریف 
بـــا اشـــاره بـــه اهمیـــت توجـــه بـــه 
فعالیت های رسانه ای دانشجویی 
مـــه  یین نا آ یســـی  نو ز با «  : گفـــت
نشـــریات دانشـــجویی بـــا هـــدف 
ارتقـــای آیین نامـــه و موضوع نشـــریات بـــه آیین نامه و موضوع رســـانه در 
دانشگاه امر مهمی است و در حال حاضر با توجه به حجم انبوه تولید 
محتـــوا در فضـــای رســـانه صوتـــی و تصویری هیچ گونه تشـــویق و تنبیه 
آیین نامـــه ای در ایـــن رابطـــه در نظر گرفته نشـــده اســـت.« در مواجهه با 
ی های مرتبط با انتقال پیام و محتوا در دانشـــگاه باید به  سیاســـتگذار
کوسیســـتم  ایـــن مهـــم توجه کرد که پدیده رســـانه های دانشـــجویی در ا
دانشگاهی بسیار مهم و تاثیرگذار هستند و این تغییر ماهیت رسانه ای 
و ذائقه مخاطب پیامدهای قابل توجهی دارد که سیاستگذاران وزارت 
علوم باید توجه ویژه ای به این موضوع داشته باشند.« او در ادامه افزود: 
کم شـــدن فضای رکود و رخوت در رســـانه های دانشـــجویی و عدم  »حا
مشـــاهده پویایی لازم در روند فعالیت ها از چالش های دیگری اســـت 
که گریبانگیر نشریات دانشجویی نیز بوده است. از مهم ترین علت های 
ایـــن چالـــش می توان به رکود فضای مشـــارکت مردمی علی الخصوص 
دانشـــجویان در میدان مســـائل سیاســـی و اجتماعی اشاره کرد. دولت 
ســـیزدهم کارنامه خوبی در جهت شـــنیدن نظرات گروه های مختلف 
یده شـــود  مردمی دارد اما بهتر اســـت در این رابطه اهتمام بیشـــتری ورز
کما اینکه برگزاری جلسه و نشست با گروه های مختلف کفایت نمی کند 
گر قرار است با توجه به شعار سال شاهد تحقق مشارکت مردمی در  و ا
این راستا باشیم باید شاهد رفت و برگشت بیشتری بین دولت و اقشار 

مختلف علی الخصوص گروه های دانشـــجویی باشیم و برطرف کردن 
این چالش پویایی و انعطاف دولت محترم را می طلبد.« 

یات  یت رسانه و نشر کارآمد در حوزه مدیر باقری با بیان اینکه نگاه نا
یات دانشـــجویی یا رســـانه ها  باعث می شـــود تصور کنیم تعلیق نشـــر
یح کرد: »این نوع نگاه  یت فضای رسانه ای می شود، تصر سبب مدیر
در میدان عمل نتیجه ای جز سوق دادن افراد به رسانه های غیررسمی 
و بعضا معاند ندارد و تنها ســـبب می شـــود اندک قابلیت نظارت نیز 
از بین برود. بهتر اســـت به جای حذف رســـانه ها سعی در اصاح آنها 
یت کنیم که  داشـــته باشـــیم و با نظارت درست فضا را به گونه ای مدیر
گر حرفی هم هســـت در چهارچوب داخلی کشـــور زده شود و با دقیق  ا
کـــردن آیین نامه هـــا و چهارچـــوب هـــای نظارتـــی جلـــوی برخوردهای 

سلیقه ای گرفته شود.« 
یات دانشـــجویی در ادامه اضافه کرد: »ما معتقدیم یکی  نماینده نشـــر
از مهم ترین کانون های جهاد تبیین دانشـــگاه اســـت. در حال حاضر 
فعالیت های پژوهشی و صنعتی بزرگی در دانشگاه های برتر کشور در 
حـــال انجام اســـت اما عموم مردم اطاعی از ایـــن امور ندارند. انتظار 
ی  می رود بخش قابل توجهی از فعالیت و توجه معاونت علمی و فناور
ی و توجه ویژه  به حوزه رسانه باشد کما اینکه انتظار می رود سیاستگذار
به رسانه در دانشگاه ها در دستورالعمل دولت قرار گیرد. البته لازمه به 
عمل رساندن این امر ایجاد شبکه ارتباطی و پیوند زدن ظرفیت های 
رســـانه ای می باشـــد. برای مثـــال پیوند زدن ظرفیت رســـانه ای وزارت 
فرهنگ با وزارت علوم و ایجاد شـــبکه ارتباطی بین دانشـــگاه صنعتی 
و دانشـــگاه هنـــر در ایـــن زمینه راهگشاســـت.« دانشـــجوی دانشـــگاه 
صنعتی شریف با بیان اینکه در شبکه های اجتماعی ما شاهد تشکیل 
ی هســـتیم، خاطرنشـــان کرد: »اینجاست که قلمرو و  تمدن های مجاز
کمیت شکل می گیرد. با بروز اعتراضات و ناآرامی های اجتماعی  حا

و امنیتی در پاییز گذشـــته دســـتگاه تصمیم گیر برای کنترل ناامنی ها 
به فیلتر کردن چند پلتفرم خارجی اقدام کرد. این اقدام که به صورت 
کثر کشورهای دنیا در مواقع بحران انجام می شود مساله  مقطعی در ا
گر تصمیم بر ادامه آن گرفته شود می تواند  مورد مناقشه ای نیست ولی ا
یانبار فرهنگی و اجتماعی و تاثیرات مخرب بر سرمایه اجتماعی  آثار ز
کشـــور داشـــته باشد. در شرایطی که مساله به بین المللی قدس مساله 
ینی موثر در این  اول جهان اسام است و تمام جهان در حال نقش آفر
ینی و  زمینه هستند و مردم ما نیز تمایل دارند سهمی در این نقش آفر
نبرد جهانی حق و باطل داشته باشند راه های ارتباطی مردم خودمان 
کم  ینی موثر را به واســـطه حا بـــا دنیـــا را محصـــور کرده و امکان نقش آفر
ی از مردم  کمیت به مساله رسانه و فضای مجاز شدن نگاه فعلی حا
یکایی  پایی و آمر خود سلب کرده ایم. وقتی رهبر انقاب به جوانان ارو
نامه می نویســـد و نگاه تمدنی به مســـاله رســـانه دارد چگونه مســـئولان 
انتظار دارند مردم در شـــبکه های اجتماعی داخلی خاصه شـــوند.« 

کید کرد: »باید توجه داشـــت فیلترینگ یک ابزار سیاســـتی است و  او تا
تبدیل یک ابزار به خود سیاســـت اشـــتباه فاحشی است. از سوی دیگر 
درصورت اتخاذ سیاست فیلترینگ نباید بخش قابل توجهی از نیازهای 
کثری منجر  ینـــگ حدا مخاطبـــان بدون پاســـخ بماند. سیاســـت فیلتر
بـــه دسترســـی بدون فیلتـــر عموم کاربران به اینترنت می شـــود. به عاوه 
می تواند ضربات جبران ناپذیری بر اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی 
ی با این  جامعه داشـــته باشـــد. باید توجه کنیم که هرگونه سیاســـتگذار
کثری بـــودن توقعات می تواند بـــه ضد خود بدل  یکـــرد بـــه دلیـــل حدا رو
ی و چه در مســـیر  شـــود. امید اســـت که چه در امر خطیر سیاســـتگذار
برنامه ریزی هـــا رســـانه به جای حاشـــیه در متن قـــرار گرفته و امور کار به 
دســـت متخصصانی ســـپرده شـــود که حکمرانی عاقانه و عادلانه را در 

دستور کار مدیریت خود قرار دهند.« 

نماینده جامعه اسلامی دانشجویان:
مشارکت مردم نباید صرفا به حوزه اقتصاد محدود شود

شایان ترکمانی، نماینده جامعه 
اســـامی دانشـــجویان در مـــورد 
مباحـــث و نکاتـــی کـــه در ایـــن 
دیدار بیان شد، گفت: »در ابتدا 
بایـــد نکتـــه ای را بگویـــم باعث 
خرسندی و افتخار ما بود که بعد 
از گذشـــت بیـــش از 40 ســـال از 
انقاب اســـامی ایـــران، رئیس جمهوری روبه رویمان نشســـته بود که 
تنظیـــم بـــا رهبر و امام جامعه اســـت و تمام تاش خـــود را می کند که 
عوامـــل معظم له را در جامعه پیاده ســـازی کنـــد. مباحث دیگری که 
مطرح شـــد، غالبا در حوزه مقاومت و با تکیه بر مســـاله فلسطین بود. 
جنبش دانشجویی به این بلوغ رسیده که باید بر قضیه فلسطین تاکید 
داشته باشد و دغدغه خودشان را در این زمینه مطرح و از راهبرد دولت 
نیز حمایت کردند. در این جلسه به مباحث رسانه ای نیز اشاره شد 
که دشـــمن درحال تبلیغات رســـانه ای و هجمه رســـانه ای به ســـمت 
جمهوری اسامی است و ما از این نظر ضعیف هستیم. جو رسانه ای 
ایجاد شده که مخاطب آن حزب اللهی ها هستند و می خواهند آنها 
را مقابل دولت و نظام قرار دهند، مثا نامه ای که توسط مجموعه ای 
کی از این موضوع است، یعنی حتی  خطاب به رهبری نوشته شد، حا

در جنبش دانشجویی نیز بحث رسانه ای بسیار اثرگذار است.«او در 
ادامه با اشـــاره به اینکه دولت باید اهتمام ویژه ای در حوزه تبلیغات 
داشـــته باشـــد، افزود: »خواهشی که ما داشتیم این بود که به این حوزه 
توجه شـــود یا حداقل در مســـاله فلســـطین که مساله اول کشور است، 
تبیین و روشـــنگری اتفاق بیفتد. البته می دانیم که ماحظاتی وجود 
دارد و نمی تـــوان آن را بـــه صـــورت عـــام مطرح کرد. بخـــش عمده ای از 
نـــکات مطرح شـــده به شـــعار ســـال بازمی گردد. دانشـــجویان حاضر 
متفق القول بودند که نباید صرفا در حوزه اقتصاد این روند ادامه پیدا 
کند. در تمامی شئون و عرصه های کشور ما باید حضور مردم را داشته 
یت و اسام است و  باشـــیم و راه حل اصلی مشـــکات بحث جمهور
ما باید به این دو به صورت کلی رجعت کنیم. همچنین حقوق کارگران 
و مسکن و واگذاری باشگاه پرسپولیس و استقال مطرح شد.« ترکمانی 
در پایان افزود: »رئیس جمهور احتمال می داد که ممکن است برخی 
ســـوالات تخصصی باشـــد، چهارنفر از وزیران و ســـخنگوی دولت و 
رئیس دفتر خود را به جلســـه آورده بود تا پاســـخگوی ســـوالات باشند. 
عمده سوالات در مقوله اقتصادی را آقای خاندوزی پاسخ داد. آقای 
پاش در مورد اقدامات صورت گرفته توضیحاتی را ارائه کرد. آقای  بذر
رئیسی نیز تا جایی که توانست توضیح داد و حتی تا 20 دقیقه بعد از 

اذان در کنار دانشجویان ماند و مطالب را بیان کرد.«

 نماینده هیئات دانشجویی:
دانشگاه مقاله محور پیشران ما در حرکت به سمت تمدن اسلامی نیست

فاطمـــه محمـــدی، نماینـــده 
هیئات دانشـــجویی در دیـــدار 
رئیس جمهور با بیان اینکه فرآیند 
جـــذب و نظـــارت و ارتقـــای 
هیات علمی حائز اهیمت بسیار 
اســـت، گفت: »در بعضی موارد 
قوانین به گونه ای است که استاد 
برای ارتقای علمی خود باید به تدوین مقالاتی متوســـل شـــود که آورده 
علمی ای برای کشـــور ندارد و دردی را دوا نمی کند.« او در دومین نکته 
خود به مساله دانشگاه مساله محور اشاره کرد و افزود: »دانشگاه مقاله محور 
پیشـــران ما در حرکت به ســـمت تمدن اسامی نیســـت. انتظار می رود 
دانشگاه در جمهوری اسامی از مقاله محور به مساله محور حرکت کند. 
دغدغه دانشگاه باید حل مسائل روز جامعه و صنعت باشد برای مثال 
در ســـال گذشـــته تنها 310 قرارداد ارتباط با صنعت در دانشگاه شریف 
داشـــته ایم. این رقم امیدوار کننده هســـت اما هرگز قانع کننده نیست و 
دانشـــگاه باید به ســـمت اثرگذاری هرچه بیشتر در حل مسائل جامعه 
حرکت کند.« نماینده هیئات دانشجویی در باب مسائل اقتصاد اظهار 
کرد: »در اقتصاد کشور واقعیت های تلخ و شیرین وجود دارد و حرف در 
حوزه اقتصاد، بسیار است. لحظه ای بودن قیمت های سکه و ارز و کاهش 
مداوم ارزش پول ملی و گرانفروشی ارز توسط صادر کنندگان کام مردم را 
تلخ و ســـفره مردم را کوچک کرده اســـت.« اما در میان همه این مســـائل 
می خواهـــم بـــه روی بانکداری و اقتصـــاد ربوی تاکید کنم که قرآن کریم 
می فرماید فاذنوا بحرب من الله و رسوله... آیا کشوری که بانکداری ربوی 

دارد می تواند در مسیر تمدن سازی اسامی گام بردارد؟ متاسفانه هنوز 
هستند کسانی که فکر می کنند چیزی به نام اقتصاد اسامی وجود ندارد! 
تا وقتی دانشـــگاه ها دلباخته و شـــیفته اقتصادان های غربی اند نظام 
اقتصادی حاکم بر جامعه هم اقتصاد ســـرمایه داری اســـت. تا وقتی که 
دانشـــکده های اقتصـــاد ایـــران دلباختـــه نظـــرات رد شـــده و پوســـیده 
فریدمن هاست و تحولی در علوم انسانی نداریم، رنگ شکوفایی اقتصادی 
را نخواهیم دید!« محمدی درخصوص مساله مردمی سازی با بیان اینکه 
یکی از رســـالت های محول شـــده مقام معظم رهبری به دولت سیزدهم 
مســـاله مردمی ســـازی دولت اســـت، اضافه کـــرد: »باید دقت شـــود که 
مردمی سازی صرفا به معنای خصوصی سازی و واگذاری نهادهای دولتی 
نیست. بحران کرونا و پادزهر »مواسات« و حضور مردم در این اتفاق نشان 
داد با اعتماد به مردم می توان بحران های پیچیده من جمله بحران های 
اقتصادی را حل کرد. بسترسازی برای مشارکت مردم امری مهم و قابل توجه 
است. در این موقعیت نقش حلقه های میانی به خصوص هیات های 
دانشجویی حائز اهمیت هست. انتظار داریم، دولت از ظرفیت استثنایی 
هیئات و به خصوص هیات های دانشجویی در امر مردمی سازی بهره 
گیرد و از این ظرفیت در راستای تحقق شعار سال به خوبی استفاده کند.« 
دانشجوی دانشگاه شریف با اشاره به حضور جوانان خاق و مومن متعهد 
و آماده خدمت در دانشـــگاه ها و به خصوص در هیئات دانشـــجویی 
خاطرنشـــان کرد: »چه برنامه ای برای اســـتفاده از ظرفیت این نیروها در 
یـــم؟ بایـــد برنامه ریزی کنیـــم و در  راســـتای پیـــش بردن شـــعار ســـال دار
برنامه ریزی ها به این پتانسیل عظیم توجه کنیم و از نقطه نظرات جریان 

دانشجویی استفاده کنیم.«

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه۵ 
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